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رویداد

حضور هندی ها در بندر چابهار به جنجالی 
مانند غائله قــرارداد مرزکشــی دريای خزر 
تبديل می شــود. کســانی که آب به آسياب 
اين جنجال می ريزند، می گويند مهاراجه ها 
قرار اســت بندرچابهار را مال خود کنند و به 
رويای ديرينه شــان برای رقابت با چينی ها 
در بندرداری رنگ واقعيت بپاشــند، اما خب
 اين بار هم ماجرا چيز ديگری اســت. معاون 
بنــدری ســازمان بنــادر و دريانــوردی به 
«شهروند» می گويد که موضوع اصلا واگذاری 
حاکميت نيست، بلکه پای سرمايه گذاری در 

ميان است و اين خيلی هم اتفاق عادی است.
حکايت بندر چابهار با بقيه بندرهای ايرانی 
متفاوت اســت، همان طور کــه منطقه آزاد 
چابهار طی سال های گذشته رونقی را که ساير 
مناطق آزاد داشته اند تجربه نکرده است، بندر 
چابهار هم، چنان که بايد و شايد نقشش را در 
جنوب شرق ايران و منطقه آسيای شرقی ايفا 
نکرده. برای اين وضعيت چنددليل مختلف 
وجــود دارد، اما دولت يازدهــم و دوازدهم از 
همان ابتدای کار وعده فعال کردن اين بخش 
از کشــور را دادند. وعده ای که با افتتاح بندر 
شهيد بهشتی در چابهار و البته چندين پروژه 
ديگر در منطقه آزاد تا حد زيادی عملی شده 
است. حضور هندی ها در اين بندر هم موضوع 
تازه ای نيســت بلکه يکی از توافقاتی اســت 
که با سفر مســئولان به هند و بعد مسافرت 
طرف هندی به ايــران صورت گرفت و همان 
موقع هم با استقبال فعالان اقتصادی روبه رو 
شــد، اما اخيرا عــده ای حر ف هــای يکی از 
مسئولان ســازمان بنادر را تعبير به واگذاری 

تمام و کمــال بندر چابهار به هنــد کرده اند. 
محمدعلی حسن زاده، معاون بندری سازمان 
بنادر و دريانوردی ماجــرا را اين طور توضيح 
می دهد:«حضور خارجی ها به عنوان اپراتور در 
بندرهای کشورهای مختلف اصلا چيز عجيبی 
نيســت. مگر ما به دنبال جذب سرمايه گذار 
خارجی در داخل کشــور نبوده ايم؟ پس چرا 
وقتی اين اتفاق می افتد، عده ای سعی می کنند 
موضوع را وارونه جلــوه بدهند. اين هم نوعی 
سرمايه گذاری خارجی است و قطعا منفعت

 دو جانبه خواهد داشت.»
او در مورد اختيــارات طرف هندی در بندر 
چابهار هم می گويد: «واگــذاری يک بندر به 
کشــوری ديگر که اصلا معنا ندارد و شدنی 
نيســت، اما در بسياری از کشــورهای دنيا، 
قراردادهايی با شــرکت های خارجی بسته 
می شــود و طی اين قراردادها بخشی از امور 
اداره بندر به طرف مقابل واگذار می شود. اين 
اتفاق وقتی می افتــد که هزينه هنگفتی نياز 
باشــد که در مورد اپراتوری بندر چابهار هم 
همين طور بوده است. شرکت هندی متعهد 
شــده که بخشــی از تجهيزات بندر شهيد 
بهشتی را تامين کند و در مقابل بخشی از امور 

را انجام دهد و در بخش اپراتوری از تجهيزات 
بهره برداری کند.»

گويا رقم ســرمايه گذاری شرکت هندی 
بيشتر از ٣٥٠ ميليون دلار است و مدت زمان 
حضور هندی ها هم ١٠ســال در نظر گرفته 
شده. بعد از ١٠سال تجهيزات به ايران تعلق 
دارد و زمينه برای انعقاد قرارداد ديگری فراهم 
می شود. حسن زاده می گويد: «در اداره بندر 
شهيد بهشتی شرکت های ايرانی هم دخيل 
هستند و آنهايی که توان مالی و فنی حضور 
در چنين پروژه هايی را دارند بر اساس ميزان 
ظرفيتشان بخشی از کار را انجام می دهند. اين 
طور نيست که کل کار دست خارجی ها باشد. 
اين موضوع به سرمايه گذاری های خارجی در 
بخش پتروشيمی شباهت دارد، معلوم نيست 
چرا از نظر عده ای آن طور سرمايه گذاری خوب 

است و اين طوری بد!»
اين طور که حسن زاده توضيح می دهد، 
حضور در بندر چابهار برای هندی ها از نظر 
دسترسی به بازار افغانستان اهميت زيادی 
دارد، چون اين کشور تا الان برای مبادلات 
تجــاری اش و تعهداتی که مثــلا در زمينه 
تامين غلات به دولت افغانستان داده است، از 

بندر کراچی استفاده می کرد، اما روابط هند و 
پاکستان هميشه در وضعيت يکسانی نيست 
و پاکســتان در مواردی در مسير دسترسی 
هند به افغانستان و ساير کشورهای آسيای 
ميانه سنگ اندازی کرده است. بنابراين بندر 
چابهار برای هندی هــا حکم يک آلترناتيو 
موثــر را دارد، از طرفی بنــدر چابهار از نظر 
امنيت و موقعيت سوق الجيشی قابل مقايسه 
با بندر کراچی نيست. اينها يعنی هند دليل 
کافی برای سرمايه گذاری در بندر چابهار را 
دارد. از آن طرف ايــران هم منافع زيادی از 
اين ســرمايه گذاری خواهد برد. حسن زاده 
در اين باره می گويد: «همان طور که حضور 
هندی هــا در بندر چابهــار می تواند آنها را 
راحت تر به بازار آسيای ميانه وصل کند، پای 
ايران را هم به مبادلات منطقه ای باز می کند. 
مدت ها اســت که ايران می خواهد با فعال 
کردن بندر و منطقه آزاد چابهار در منطقه 
حضور اقتصادی پررنگ تری داشــته باشد، 
اما بنابه دلايلی اين اتفاق نيفتاده است، يکی 
از اين دلايل نياز به ســرمايه بسيار کلان در 
اين حوزه بوده که حضور هندی ها می تواند 
اين ســرمايه را تامين کند. از طرفی با فعال 
شدن بندر چابهار رونق اقتصادی زيادی در 
انتظار مردم منطقه سيستان  و بلوچستان 
خواهد بود. همچنين اشــتغالزايی بسيار 
بزرگی هم اتفاق خواهد افتاد. مجموعه دولت 
برای رونق بخشــيدن به اين منطقه تلاش 
زيادی کرده اند و در حال حاضر که شــاهد 
نتيجه بخشــی اين تلاش ها هستيم نبايد 

حاشيه سازی کرد.»

دلارهایى که الان
به کار ورزش مى آمد

حسین جمشیدى
روزنامه نگار

اين روزها اگر به بخش ورزشــی خبرگزاری ها 
ســری بزنيد، مدام اخباری مبنی بــر لغو اعزام 
تيم های ورزشــی به تورنمنت هــای مختلف را 
مشــاهده می کنيد. دليلش هم مشخص است! 
فدراســيون ها به خاطر قطع شــدن ارز دولتی و 
بودجه محدودی که دارنــد، از پس هزينه های 
سرســام آور اعزام های خارجــی برنمی آيند. در 
وزارت ورزش هم فقط خبــر از تلاش های وزير 
ورزش برای گرفتن ســهميه ارز دولتی به گوش 
می رسد. از فدراسيون کشــتی بگير تا فوتبال و 
تنيس روی ميز می گويند کلا بايد قيد اعزام های 
خارجی را با ايــن قيمت دلار و بليــت هواپيما 
بزنند. در ايــن اوضاع بد نيســت کمی به عقب 

برگرديم. 
در همين بازی های آســيايی کــه چند روزی 
است به پايان رســيده،  چندين مسئول از وزارت 
ورزش، کميتــه ملــی المپيک، فدراســيون ها 
و حتی ادارات کل ورزش اســتان ها به اندونزی 
سفر کردند؛ در شــرايطی که به جرأت می توان 
گفت اکثر آنها فقط يک توريســت بودند و هيچ 
وظيفه مشــخصی در جريان اين سفر نداشتند. 
بازهم کمی عقب تر می رويم. جام جهانی فوتبال 
و لشکری از توريســت ها که با هزينه فدراسيون 
به روسيه اعزام شدند و فقط تماشاگر بازی های 
ايران بودند. گردشــی هم در ســرزمين تزارها 
کردند و خيلی شــيک ســفر مجانی شــان را با 
حذف تيم ملی به پايان رســاندند. با يک حساب 
سرانگشــتی می توان دريافت که برای اعزام اين 
نفرات به روسيه و ســپس اندونزی چقدر هزينه 
شــده؛ هزينه ای که هيچ ســودی برای ورزش 
کشور نداشته و نخواهد داشت. اگر هزينه دلاری 
اعزام اين توريست ها ذخيره می شد، آيا نمی شد 
در چنين شــرايط بحرانی بــه کار ورزش بيايد؟ 
اينکه برای اعزام يک تيم چند نفره به بازی های 
آسيايی علاوه بر ســرمربی و سرپرست، رئيس، 
دبير و نايــب رئيس فدراســيون راهی اندونزی 
شدند، چه توجيهی دارد؟ مديرکل ورزش استان 
تهران در جاکارتا چه کاری برای پيشرفت ورزش 
پايتخت از دستش برمی آمد که با نشستن روی 
صندلی اش در تهران نمی توانست آن اقدامات را 
انجام دهد؟ بله، اين داســتان همواره در ورزش 
ايران وجود داشــته اما آيا مديران ورزشــی که 
شعار اقتصاد مقاومتی را سر می دهند، نبايد يک 
بار هم که شده از سفرهای غيرضروری خود کم 
کنند تا بدين ترتيب خدمــت بزرگی به ورزش 
کرده باشــند؟ حتی اگر پای صحبت مسئولان 
اعزامی به اين ٢ رويداد بنشــينيد، خودشان هم 
اعتراف می کنند که بيشتر برای آشنايی با فضای 
مســابقات اعزام شــدند تا انجام وظيفه! ورزش 
پديده ای اســت که بايد فراتر از مرزها دنبال آن 
رفت؛ پس برای عقــب نمانــدن در زمينه های 
مختلف فعــلا حداقل کار ممکــن صرفه جويی 
در هزينه هاســت تا يک تيم بــه خاطر تدارکات 

نامناسب در سراشيبی قرار نگيرد.
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بیانیه مجمع تشخیص
 درباره خبرسازى هاى اخیر 

اداره کل روابط عمومی مجمع تشــخيص 
مصلحت نظام با صدور بيانيه ای درباره برخی 
گمانه زنی ها و برداشت ها پيرامون نظرات ابلاغی 
هيأت عالی نظارت مجمع توضيحاتی ارايه کرد. 
به گزارش جماران، در بخشــی از اين اطلاعيه 
آمده است: «ابلاغ مصوبات هيأت عالی نظارت 
مجمع به شــورای نگهبان و مجلس شورای 
اسلامی، به معنای رد لوايح يا طرح ها نيست و 
اين هيأت پس از احصاء موارد مغايرت يا عدم 
انطباق، در قالب يک تعامل مطلوب، با برگزاری 
نشست های مشترک با کميسيون های مجلس 
محترم شورای اسلامی، اصلاح طرح ها و لوايح را 
به نحوی که منطبق بر سياست های کلی نظام 
باشــد، دنبال می کند.» اين بيانيه از آن جهت 
منتشر شــد که دو رســانه خاص روز گذشته 
نامه ای که مربوط به ٤ شــهريورماه امسال، به 
امضای آيت االله شــاهرودی بود تحت عنوان 
رد لايحه مبارزه با پولشــويی توســط مجمع 

تشخيص مصلحت نظام را منتشر کردند. 

هفته هـاى  در   شـهروند  روزنامـه 
اخیـر در شـکل و محتـوا متحـول 
و  نظـرات  از  را  مـا  اسـت.  شـده 
انتقـادات خـود بى نصیـب نگذارید 
و بـا مـا از طریـق شـماره پیامـک 

باشـید تمـاس  در   5000262662

چابهار فروشى نیست
  معاون بندرى سازمان بنادر و دریانوردى

 در گفت وگو با «شهروند» مى گوید: بندر  را به کسى نداده ایم، 
هندى ها سرمایه گذارى کرده اند
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معاون اول رئيس جمهوری در نشست روسای دانشگاه ها، مراکز آموزش عالی، پژوهشگاه ها و پارک های علم 
و فناوری در سراسر کشور گفت: «شرايط کشور خطير است، اما اين به آن معنا نيست که همه عوامل تهديدآميز 
است. فرصت های خوبی در اين شرايط وجود دارد . بعد از هر مشکلی آسانی است و ما به اين موضوع اميد داريم. 
بايد با دقت و همدلی حرکت کنيم و با شرايط مواجه شويم. چشــم اميد به دانشگاه ها در اين شرايط بيشتر 

می شود. دانشگاه ها بايد راهکارهايی برای عبور از دشواری ها بدهند.»

اسحاق جهانگیرى:

تبدیل تهدید 
به فرصت

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۴۵ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

جزییات طرح عفو عمومى تشریح شد

ترغیب 8 میلیون ایرانى
 مقیم خارج براى بازگشت

محمدجــواد فتحــی عضو کميســيون
 حقوقی-قضائی مجلس شــورای اســلامی 
در خصوص طــرح عفو عمومی که توســط 
تعــدادی از نمايندگان مجلس ارايه شــد و 
بناســت با قيد دو فوريت در صحن علنی به 
رأی گذاشته شــود، گفت: «برای کسانی که 
مرتکب جرمی شــده اند و شاکی خصوصی 
ندارند، دادســتان حق اقامه تعقيب را ندارد 
و آنها مشــمول عفو قرار می گيرنــد.» او در 
ادامه گفت: «در صــورت تصويب اين طرح، 
چه آنهايی که متهم هستند، چه آنهايی که 
محکوم هســتند و حکم برايشان صادر شده 
است. يعنی بر اساس اين قانون، حکم بلااثر 
می شود؛ اگر زندانی هســتند آزاد می شوند، 
اگر بايد شلاق بخورند نمی خورند، اگر مدتی 
از محکوميتشــان گذشته باشــد، بايد آزاد 

شوند.»
کدام جرايم استثنا خواهد بود؟

فتحی با بيان اينکه جرم جاسوســی را از 
اين قانون مســتثنا کرده اند، گفت: «در همه 
دنيا با جاســوس ها برخورد می کنند؛ چون 
جاسوس اقدام آشــکار عليه منافع ملی يک 
کشور می کند. در کشورهای مهم و پيشرفته 
فضای مطبوعات و اجتماع عليه جاســوس 
آنقدر شــديد است که جاســوس احساس 
عذاب  و خودکشی می کند. اين است که جرم 

جاسوسی را مستثنا کرديم.»
ايرانيان مقيم خارج

ايــن نماينــده مجلــس در توضيح يکی 
از بندها گفت: «بر اســاس آمار بين ۶ تا ۸ 
ميليون ايرانی مقيم خارج از کشــور داريم؛ 
اينها هم فرهيخته هستند، هم آدم هايی که 
سرمايه مادی بالايی دارند. ٣٠هزار ميليارد 
دلار  دارايی ايرانيان در خارج از کشور است. 
همه هم با يــک توهمی می گويند ما جرأت 
نمی کنيم به ايران برويم، چون مدت هاست 
نرفتيم و گذرنامه نداريم. ما گفتيم تشويق 
می کنيم ايــن افــراد بيايند و هيــچ مانع 
قانونی وجود ندارد. اگــر مرتکب جرمی که 
شاکی خصوصی داشــته باشد شده باشند، 
بايد رضايت شــاکی خصوصی را بگيرند. اما 
جنبه عمومی جرم را مشــمول عفو عمومی

 کرديم. »

روز گذشته خبری در تمام خبرگزاری ها منتشر شد 
که عجيب به نظر می رسيد. منبع خبر روزنامه خراسان 

بود و سايت ها بر اين اساس، خبر را منتشر کرده بودند.
ماجرا از اين قــرار بود که بعضــی از خودروهايی 
که مالکان آنها اعلام ســرقت کرده  بودند در يکی از 
پارکينگ های مشهد بوده. ضمن اينکه شماره پلاک 
اين خودروهــای توقيفی در سيســتم پليس ثبت

 نشده بود.
توضيح دادستان

دادستان مرکز خراسان رضوی با تاييد اين مطلب 
گفت: «شهرداری براساس قوانين و مقررات موجود 
وظيفه دارد به جمع آوری خودروهای فرسوده و آلاينده 
يا خودروهايی که موجب ســد معبر در شهر شده اند

اقــدام کنــد. به هميــن خاطــر نيز از ســال های 
گذشــته تعداد زيــادی خــودرو به دليــل همين 
تخلفات توقيف و به يکــی از پارکينگ های متعلق 
به شــهرداری در انتهــای کوی مجيديه مشــهد

منتقل شده اند.»
قاضی غلامعلی صادقی در ادامه گفت: «اما متاسفانه 

در اين بــاره تخلفات و ســهل انگاری هايی توســط 
دستگاه های مربوط صورت گرفته است و آنها شماره 
پلاک و مشخصات خودرويی را که به پارکينگ منتقل 
کرده اند،  به سيستم فرماندهی پليس گزارش نداده اند. 
مالکان خودروها نيز با تصور اين کــه خودروی آنان 
سرقت شده است با تشکيل پرونده در مراکز انتظامی 
و دستگاه قضائی، خواستار رسيدگی و کشف خودرو

شــده اند.» قاضی صادقی تاکيد کرد: «پيگيری های 
قضائی و رصدهــای اطلاعاتی پرونده های ســرقت 
خودرو، نشــان داد برخی خودروهايی که سرقت آنها 

در سيســتم پليس ثبت شــده در پارکينگ انتهای 
کوی مجيديه مشــهد به عنوان خودروهای توقيفی

 نگهداری می شوند.»
١٥٠٠ خودروی بلاتکليف

قاضی صادقی با اشاره به اين که با توجه به اهميت 
ماجرا و حفظ حقوق مردم، شــعبه ويژه ای در دادسرا 
رســيدگی به پرونده مذکور را بر عهــده دارد، گفت: 
«بررســی های دقيق در اين باره بيانگر آن اســت که 
حدود ١٥٠٠ خودروی بلاتکليــف در اين پارکينگ 
رسمی متعلق به شهرداری وجود دارد که مالکيت آنها 

مشخص نيست.»  
دادستان با تاييد اين که برخی از خودروها چندين 
سال اســت که به پارکينگ ياد شده، منتقل شده اند 
و مالــکان در پی يافتــن آنها هســتند، تأکيد کرد: 
«دادســتانی برای دفاع از حقوق عمومــی و احقاق 
حق مردم به اين موضوع ورود کرده اســت و به زودی 
بقيه پارکينگ های شهر نيز مورد بازديد نمايندگان 
دادسرا قرار می گيرد و با متخلفان نيز برخورد قانونی 

خواهد شد.»

خودروهایى که سال ها در پارکینگ شهردارى مشهد هستند؛

سرقتى در کار نبود، سهل انگارى بود

اسحاق جهانگیرى:

تبدیل تهدید 
به فرصت


